
 My honest and sincere suggestion is that if the Government proposes that the 
Central Government can give one-time assistance to them through a Public-Private 
Parternship, the State Governments can provide land and the Central Government 
can provide the funds.  Then it can become a tertiary care centre in the districts for 
the people.  Thank you very much, Sir. 
 
MR. DEPUTY CHAIRMAN: The following hon. Members associated themselves with 
the matter raised by the hon. Member, Shri Kartikeya Sharma: Dr. V. Sivadasan 
(Kerala), Dr. John Brittas (Kerala), Dr. Kanimozhi NVN Somu (Tamil Nadu), Shri M. 
Mohamed Abdulla (Tamil Nadu), Dr. Sasmit Patra (Odisha), Shri Niranjan Bishi 
(Odisha) and Dr. Fauzia Khan (Maharashtra). 

 
Demand for regulation of sale of pesticides for its optimum utilization and better 

agricultural production 
 

SHRI M. SHANMUGAM (Tamil Nadu):  Sir, it is about sale of banned pesticides and 
hence strict monitoring of the sale of pesticides.  According to the Expert Committee 
Report, 66 pesticides are either banned or restricted in other countries but they are 
continued to be registered in India for use.  Even Endosulfan, which was banned by 
the Supreme Court, is being used in agriculture.  Fertilizer and pesticide distributors 
and agents are selling these banned items and the poor farmers do not know their 
consequence and effect of using these harmful pesticides and hence the farmers 
continue to use these pesticides unknowingly. 
 There should be periodical review of these pesticides and harmful chemical 
insecticides by the Expert Committee to ensure that they are not sold in the Indian 
markets and poor farmers are not taken for a ride.  Sometimes farmers are issued 
outdated and expired fertilizers and pesticides which have no effect on the agricultural 
production and it causes loss to the farmers. I would urge upon the Government to 
promote use of bio-pesticides which are largely safer than chemical fertilizers. 
Awareness campaigns should be launched among farmers to spread message of 
optimum use of fertilizers and pesticides so that there is no harm to farm produce. I 
would demand that there should be pesticide control mechanism to monitor use of 
optimum and select pesticides for better agricultural production. Thank you, Sir.  
 
MR. DEPUTY CHAIRMAN: The following hon. Members associated themselves with 
the Zero Hour matter raised by the hon. Member, Shri M. Shanmugam: Shri M. 
Mohamed Abdulla (Tamil Nadu), Shri Sant Balbir Singh (Punjab), Shri Sanjeev Arora 
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(Punjab), Shrimati Jaya Amitabh Bachchan (Uttar Pradesh), Shrimati Renuka 
Chowdhury (Telangana), Shri Ramji (Uttar Pradesh), Dr. John Brittas (Kerala), Dr. 
V. Sivadasan (Kerala), Shrimati Jebi Mather Hisham (Kerala), Dr. Kanimozhi NVN 
Somu (Tamil Nadu), Shrimati Sulata Deo (Odisha), Haris Beeran (Kerala), Dr. 
Sasmit Patra (Odisha), Shri Niranjan Bishi (Odisha), Shrimati Mahua Maji 
(Jharkhand), Dr. Fauzia Khan (Maharashtra), Shri Sujeet Kumar (Odisha) and Shri 
Jawhar Sircar (West Bengal). 
 

Demand to start direct flights from Delhi to Jagdalpur, Chhattisgarh 
 
Ǜी मुजीबुƥा खान (ओिडशा): उपसभापित महोदय, मȅ जगदलपुर शहर, जो छǄीसगढ़ के बÎतर 
िजला मȂ है, बहुत अच्छा और खूबसूरत शहर है।  उस शहर की िदÊली से डायरेक्ट कनेिक्टिवटी 
नहीं है।  अगर िदÊली से वहा ँकी डायरेक्ट कनेिक्टिवटी हो, तो इससे लोगȗ को, खासकर 
टूिरÎट्स को, बहुत सहूिलयत होगी। वहा ँपर जगदलपुर के आसपास िकरंदुल आयरन ओर माइसं 
है, बलैाडीला माइंस है और टूिरÎट Ãलेस के िहसाब से िचतर्कूट वॉटरफॉल है, तीरथगढ़ है और 
इंडÎटर्ीज़ के िहसाब से अभी NMDC का Îटील Ãलाटं Îथािपत हुआ है।    
 इसके साथ-साथ सबसे बड़ी बात यह है िक जगदलपुर शहर ओिडशा से लगा हुआ है।  
वहा ँसे 14-15 िकलोमीटर जाने के बाद ओिडशा आता है। ओिडशा मȂ भी कुछ ऐसे Ģमुख Îथान हȅ, 
जो िदÊली से डायरेक्टली कनेक्ट हो सकते हȅ। ओिडशा के कोरापुट िडिÎटर्क्ट मȂ गुÃतेÌवर टेÇपल 
है, जो िक भगवान िशव का बहुत अच्छा मिन्दर है, जहा ँलोग देश के अन्दर से तो आते ही हȅ, 
बाहर से, देश-िवदेश से भी आते हȅ।  इसके होने से वहा ँजाने के िलए भी एक बहुत बड़ी सुिवधा 
Îथािपत हो सकती है।   
 वहा ँ सुनाबेड़ा मȂ िहन्दुÎतान ऐरोनॉिटक्स िलिमटेड (एचएएल) है, जो हमारा िमग का 
कारखाना है। वहा ँजाने के िलए भी जो ऑिफससर् िदÊली से डायरेक्ट जाना चाहते हȅ, अगर व े
जगदलपुर मȂ उतरȂगे, तो वह पास मȂ ही होगा।  नवरत्न कÇपिनयȗ मȂ से एक नेÊको भी वहीं 
आसपास मȂ दामनजोड़ी मȂ है।  इसी Ģकार से, 120 िकलोमीटर के रेिडयस मȂ छǄीसगढ़ और 
ओिडशा, दोनȗ को इससे बेिनिफट हो सकता है, अगर वहा ँके िलए िदÊली से डायरेक्ट Äलाइट 
हो।  इससे टूिरÎट्स के िलए भी सुिवधा हो सकती है, ऑिफिशयÊस के िलए भी सुिवधा हो सकती 
है और छǄीसगढ़ तथा ओिडशा के जो ÎटूडȂट्स यहा ँिदÊली मȂ पढ़ते हȅ, उनके िलए भी सुिवधा हो 
सकती है िक वे ठीक वƪ पर अपने गंतËय तक पहँुच सकȂ गे। 
 मȅ आपके माध्यम से केन्दर् सरकार से अनुरोध करँूगा िक at least हÄते मȂ दो िदन िदÊली 
से जगदलपुर, छǄीसगढ़ के िलए डायरेक्ट Äलाइट होनी चािहए, तािक अभी जो हैदराबाद से या 
रायपुर से घूम कर जाना पड़ता है, इससे टूिरÎट्स को, लोगȗ को बहुत तकलीफ होती है।  तो 
केन्दर् सरकार से मेरी गुजािरश है िक सबको नजर मȂ रखते हुए, दो Îटेट्स को नजर मȂ रखते हुए, 
छǄीसगढ़ और ओिडशा को नजर मȂ रखते हुए, सबकी सुिवधा के िलए, अगर इसे हÄते मȂ दो िदन 
के िलए शुरू िकया जाए, तो बहुत सुिवधा होगी।  बहुत-बहुत धन्यवाद। 
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